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عزل مدیران ارشد مبارزه با پولشویی ۳ بانک
بانک مرکزی به دنبال هشدار هفته پیش به شبکه بانکی 
و مستند به ماده ۲۱ دستورالعمل نحوه تشکیل و ساماندهی 
واحد مبارزه با پولشویی و تامین مالی تروریسم در بانک ها و 
موسسات اعتباری غیربانکی و به دلیل قصور در اجرای وظایف؛ 
مدیران ارشد مبارزه با پولشویی سه بانک کشور حائز شرایط 

عزل از مسئولیت مذکور را شناسایی و از سمت خود برکنار کرد.
، بانک مرکزی اعلام کرد: در پی پایش مستمر عملکرد بانک ها 
و سایر اشخاص تحت نظارت و در اجرای بخشی از وظایف 
قانونی خود که به منظور جلوگیری از بروز تخلف توسط اشخاص 
تحت نظارت صورت می پذیرد، عملکرد مدیران ارشد مبارزه با 
پولشویی موسسات اعتباری را مورد رصد و پایش قرار می دهد.

در این راستا و مستند به ماده ۲۱ دستورالعمل نحوه تشکیل 
و ساماندهی واحد مبارزه با پولشویی و تامین مالی تروریسم 
در بانک ها و موسسات اعتباری غیربانکی و به دلیل قصور در 
اجرای وظایف؛ مدیران ارشد مبارزه با پولشویی سه بانک کشور 
حائز شرایط عزل از مسئولیت مذکور شناسایی و از سمت خود 
برکنار شدند.همچنین مدیران ارشد مبارزه با پولشویی سه 
بانک دیگر حسب تصمیم و ابلاغ بانک مرکزی یک هفته فرصت 
دارند که مستندات تکمیلی ارائه دهند و در صورت عدم  ارائه 
کید می شود بانک  مستندات لازم، عزل می شوند.در پایان تا
مرکزی با هدف ثبات و سلامت شبکه بانکی و سایر اشخاص 
تحت نظارت به صورت مستمر نسبت به ارزیابی عملکرد هیات 
مدیره و مدیران بانک ها و سایر اشخاص تحت نظارت، اقدام و 
از ظرفیت های موجود در قانون و دستورالعمل ها برای نیل به 
هدف فوق استفاده می کند و در صورت  ارزیابی بانک مرکزی 
مبنی بر عملکرد ضعیف هیئت مدیره و سایر سطوح مدیران 

نسبت به عزل و لغو صلاحیت ایشان اقدام خواهد کرد.

تاثیر عرضه  سکه های جدید روی حباب سکه 
رئیس اتحادیه طلا و جواهر تهران با بیان اینکه به احتمال 
زیاد عرضه سکه های ۱۴۰۳ روی حباب سکه اثر خواهد داشت، 
گفت: اما اینکه این اثر چقدر خواهد بود مشخص نیست. اینکه 
کنش بازار  چقدر سکه عرضه خواهد شد و شرایط سکه و وا
چطور خواهد بود، مهم است.مدیرعامل مرکز مبادله ارز و طلای 
ایران اعلام کرد که نخستین عرضه ربع سکه با تاریخ ۱۴۰۳، از ۱۹ 
آبان ماه آغاز خواهد شد،   وی عنوان کرد که سکه های ضرب 
۱۴۰۳ با سکه های سال ۱۳۸۶ تفاوتی ندارد و فرقی به لحاظ وزن 
و عیار در این سکه ها نیست و تنها تفاوت در تاریخ ضرب آنها 
است.در همین راستا با توجه به اینکه ممکن است این ابهام  
از سوی دارندگان سکه هایی با ضرب ۱۳۸۶ به وجود بیایید که 
سکه های آنها با ریزش قیمت مواجه شده و آنها اقدام به فروش 
سکه های خود کنند نادر بذرافشان در گفت وگو با ایسنا، با بیان 
اینکه هنوز قیمت سکه های ۱۴۰۳ مشخص نیست، اظهار کرد: 
پیش بینی هایی مبنی بر کاهش حباب سکه با عرضه سکه های 
۱۴۰۳ وجود دارد، اما هنوز برای قضاوت زود است و باید منتظر 
کنش بازار باشیم.وی با بیان اینکه ممکن است عده ای به  وا
دلیل نگرانی از کاهش قیمت با عرضه سکه های جدید، به 
فروش سکه روی آورده باشند، تصریح کرد: البته به احتمال زیاد 
عرضه این سکه ها روی حباب سکه اثر خواهد داشت، اما اینکه 
این اثر چقدر خواهد بود مشخص نیست. اینکه چقدر سکه 
کنش بازار چطور خواهد  عرضه خواهد شد و شرایط سکه و وا
بود، مهم است. همچنین باید ببینم با عرضه سکه ۱۴۰۳، حباب 
سکه  تخلیه می شود یا نه؟ برای مشخص شدن این موضوعات 
کنش بازار در زمان عرضه سکه ۱۴۰۳، یعنی ۱۹  باید منتظر وا
گفتنی است؛ در طول هفته گذشته حباب سکه  آبان باشیم.
تقریباً هفت میلیون و ٨٠٠ هزار تومان بوده که نوسان افزایشی یا 

کاهشی قابل توجهی در پایان هفته نداشته است.

اقتصاد دستوری باید کنار گذاشته شود
گفت: برای تحقق اصلاحات اقتصادی  یک اقتصاددان 
نیازمند کنار گذاشتن مدل اقتصاد دستوری و روی آوردن به 
اقتصاد بازار آزاد هستیم.موسی غنی نژاد - اقتصاددان - در 
نشست تخصصی بررسی رابطه اصلاحات اقتصادی و رونق 
بورس د رحاشیه نمایشگاه بانک، بورس، بیمه و خصوصی سازی 
گر بخواهیم از مقامات اقتصادی درخواستی  گفت: امروز ا
گر نرخ بهره  داشته باشیم باید این درخواست ها اصولی باشد. ا
گر  آزاد است ما باید آزادی بازارهای مالی را خواستار باشیم. ا
شرکت ها با قیمت گذاری دستوری مشکل دارند باید آزادی 
گر بگوییم در  بازارها را خواستار باشند.وی افزود: با این حال ا
شرایط فعلی نمی توان همه این خواست ها را تحقق بخشید 
من نیز موافق آن هستم. مشکلی که امروز در سیستم ما وجود 
دارد مربوط به ساختارها است که در قانون اساسی شروع شده 
و به دیگر بخش های اقتصادی کشور تسری یافته است. این 
کارشناس اقتصادی ادامه داد: در قانون اساسی آمده است 
که اقتصاد وسیله است و هدف نیست که نتیجه این تفکر به 
وضعیت فعلی اقتصادی منتج شده است. غنی نژاد خاطرنشان 
بر رشد  ایران یک مدل مبتنی  اقتصادی  امروز مدل  کرد: 
اقتصادی بدون بازار آزاد است. با این حال در سال های اخیر 
مقامات کشور به این نتیجه رسیده اند که مدل اقتصادی فعلی 
گر چه این اصلاحات در پایان دهه ۶۰ و  نیازمند اصلاحات است؛ ا
با اعتماد به بخش خصوصی و غیردولتی کردن اقتصاد آغاز شد و 
نزدیک به ۱۶ سال تداوم یافت و نتیجه آن در برنامه سوم توسعه 
مشهود بود با این حال در دولت نهم مدل اقتصادی به سمت 
دستوری شدن رفت.وی افزود: در آن دوره همه بازارها به شکل 
دستوری درآمد و امروز نزدیک به ۹۵ درصد از کل اقتصاد کشور 
به غیر از بخش هایی مانند مسکن، دستوری است.این استاد 
اقتصاد خاطرنشان کرد: در آن زمان مدل دستوری اقتصاد به 
که با پول  علت درآمدهای بالای نفتی به چشم نمی آمد. چرا
نفت قیمت ها تا حدودی کنترل شده بود و وضعیت بنیادی 
اقتصادی به چشم نمی خورد.غنی نژاد ادامه داد: اما از سال 
۱۳۹۲ به بعد به علت تشدید تحریم های اقتصادی، اقتصاد 
کشور دچار مشکلات بسیاری شد و آخرین تلاش برای اصلاحات 
اقتصادی در دوران برجام بود که به علت منحل شدن برجام 
این اصلاحات نیز با شکست روبه رو شد.وی افزود: مبنای 
اصلاحات اقتصادی آزادی اقتصادی است که در کشور ما به 
طور سیستماتیک در حال از بین رفتن است. امروز ما برای 
تحقق اصلاحات اقتصادی نیازمند کنار گذاشتن مدل اقتصاد 

دستوری و روی آوردن به اقتصاد مبتنی بر بازار آزاد هستیم.

اخبار

مشکل عدم واردات گاز از 
ترکمنستان چیست؟ 

رئیس جمهور در همایشی به موضوع عدم 
واردات گاز از ترکمنستان اشاره کرده و گفته است 
ترکمنستان به دلیل بدعهدی ایران در پرداخت 

مطالباتش دیگر گاز به ایران نمی دهد. 
 به گزارش مهر، روز دوشنبه مسعود پزشکیان 
کرده است »ترکمنستان  اعلام  در همایشی 
حاضر نیست با دولت ما قرارداد گازی ببندد.« 
عدم  را  موضوع  این  علت  رئیس جمهور 
پرداخت به موقع مطالبات عنوان کرد. صحبتها 
رئیس جمهور این موضوع را در رسانه ها مطرح 
کرد که آیا ایران بعد از گذشت سال ها هنوز پول 

واردات گاز از ترکمنستان را نپرداخته است؟
بعد از آنکه ترکمنستان در دولت یازدهم و 
دوازدهم بارها گاز را در زمستان بر روی ایران 
به دلیل نپرداختن بدهی قبلی بست با تغییر 
دولت و رویکرد دیپلماسی انرژی که در دولت 
با  گازی  کرات  مذا داشت  وجود  سیزدهم 
ترکمنستان منعقد شد. جواد اوجی وزیر نفت 
دولت سیزدهم در گفت وگویی خبری اعلام 
کرد از شروع کارمان در دولت یکی از مسائلی که 
در دستور کار قرار داشت، تسویه بدهی قبلی 
واردات گاز از ترکمنستان بود که با تدابیر خوبی 
که اندیشیده شد ظرف مدت ۲۰ ماه در سه قسط 
کاملاً مطالباتمان به طرف ترکمنستان تصفیه 
شد.  بعد از تصفیه بدهی گازی وزیر نفت دولت 
سیزدهم عنوان کرد: از ابتدای دولت سیزدهم 
کرات داشتیم و سوآپ  با طرف ترکمنستانی مذا
گاز را در سال ۱۴۰۰ و در نخستین سفر خارجی به 
این کشور پیگیری کردیم و در نتیجه عملیات 
سوآپ گاز با این کشور انجام شد و مقرر شد در 
کنار سواپ موضوع ترانزیت گاز و واردات گاز نیز با 
این کشور پیگیری شود.  آنچه از گفته های وزیر 
سابق نفت برمی اید این است که اولاً پرداخت 
مطالبات ترکمنستان به طور کامل انجام شده 
کرات برای واردات گاز از این  است و درثانی مذا
کشور نیز در حال انجام بوده است.  با تغییر 
گهانی دولت به دلیل شهادت آیت ا... رئیسی  نا
ظاهراً دیپلماسی انرژی ایران نیز دچار تغییر 
کرات  شده است هرچند خبرهای دقیقی از مذا
گازی ایران و ترکمنستان با ورود دولت چهاردهم 
وجود ندارد اما سعید توکلی مدیر عامل شرکت 
گاز ایران در رابطه با چگونگی وضعیت  ملی 
واردات و سوآپ گاز با کشورهای همسایه به مهر 
کرات جدی بین ایران و روسیه در  گفته است مذا
خصوص تجارت گازی دو کشور در حال انجام 
است و هنوز جزئیات میزان واردات گاز از روسیه 
و نحوه انتقال و تحویل آن نهایی نشده است، اما 
کید برنامه هفتم و اسناد بالادستی،  با توجه به تا
برای تبدیل ایران به هاب ترانزیت و تجارت گاز 
منطقه، توسعه تجارت گازی با روسیه در دستور 
کار است و دو طرف نیز در این زمینه عزم و اراده 
دارند. وی افزود: برای زمستان امسال حتماً یکی 
از مباحثی که دنبال می کنیم بحث واردات گاز 
است که در مرحله نهایی شدن یک قرارداد در 
این زمینه هستیم که البته حجم بالایی ندارد. 
اما در حال حاضر هیچ واردات یا سوآپ گازی 
نداریم و تنها قراردادی در دست پیگیری داریم 
که بخشی از آن سوآپ و بخشی واردات است 
که بعید است به زمستان امسال برسد. آنچه که 
سعید توکلی از آن دم می زند موضوع واردات 
واردات ۳۰۰ میلیون متر مکعبی گاز از روسیه 
است که در دولت سیزدهم پیگیری و نهایی شد. 

رشد شاخص کل بورس
بازار سرمایه در چهارمین روز هفته برخلاف 
دو روز قبل با رشد مواجه شد؛ دیروز شاخص 
کل در پایان معاملات با افزایش ۷۰۳۹ واحد در 
رقم دو میلیون و ۲۵ هزار واحد ایستاد.  شاخص 
بازار بورس در پانزدهمین روز از دومین ماه 
پاییز کاهش یافت. دیروز شاخص کل بورس 
اوراق بهادار تهران ۷۰۳۹ واحد افت کرد و به 
رقم دو میلیون و ۲۵ هزار و ۹ واحد رسید.  شنبه 
هفته قبل )۵ آبان( بازار سرمایه بیش از ۲۴ 
هزار واحد رشد کرد. یکشنبه نیز شاخص کل 
بورس اوراق بهادار تهران ۳۰ هزار واحد افزایش 
داشت. دوشنبه هم ۲۵ هزار واحد رشد کرد. 
کاهش  کل ۱۵۰ واحد  سه شنبه اما شاخص 
یافت. چهارشنبه ۴۴۲۰ واحد افزایش پیدا 
کرد. شنبه ۱۲ آبان با افزایش ۵۰۶۹ واحد مواجه 
شد. یکشنبه شاخص کل ۲۸ هزار واحد افت 
کرد. دوشنبه نیز با کاهش ۱۴ هزار واحد همراه 
بود.  روز سه شنبه اما شاخص کل بورس اوراق 
بهادار تهران ۷۰۳۹ واحد رشد کرد و به رقم دو 
میلیون و ۲۵ هزار و ۹ واحد رسید. شاخص 
هم وزن هم ۱۸ واحد افزایش داشت و به رقم 
۶۵۹ هزار و ۷۸۲ واحد رسید.  در چهارمین روز 
هفته تعداد سهام مثبت بورس ۱۳۹ عدد و 
سهام منفی ۱۸۱ عدد بود. به طور کلی بازار ۰. ۳۵ 
درصد افزایش داشت. فملی، فولاد و وبملت به 
ترتیب بیش ترین تاثیر مثبت را بر شاخص بورس 
کنش نیز می توان  داشتند. از نمادهای پرترا
، شپنا و ذوب اشاره کرد. روز ۱۵ آبان  به شبندر
، اما برخلاف  ۱۴۰۳ شاخص فرابورس ایران نیز
بورس به نوعی درجا زد و شاخص فرابورس ۱۱ 
واحد کاهش داشت و به ۲۰ هزار و ۸۵۱ واحد 
رسید. تعداد معاملات دیروز فرابورس ۱۱۵ هزار 
فقره و ارزش آن ۱۳ هزار و ۷۱۷ میلیارد تومان 
بود. شاوان و خاور بیش ترین تاثیر منفی را بر 
شاخص فرابورس داشتند، اما حسینا اثر مثبت 
، زماهان و زملارد هم از نمادهای  ایجاد کرد. فزر

کنش بودند.  پرترا

کارآمدی بسیاری  نا آرمان ملی: موضوع 
از سامانه های اقتصادی و اداری در ایران، 
مسأله ای است که باعث بروز مشکلات زیادی 
در حوزه های مختلف اقتصادی و اجتماعی 
می شود. این سامانه ها با هدف ایجاد شفافیت، 
افزایش سرعت انجام امور و بهبود کارایی های 
اجرایی طراحی شده اند، اما در موارد بسیاری 
نه تنها نمی توانند به اهداف خود دست یابند، 
بلکه به دلایل ساختاری، ضعف در طراحی، یا 
عدم بهره برداری صحیح، کارایی سیستم های 
اقتصادی را به شدت پایین آورده است. رضا 
باقری اصل، سرپرست مرکز تحول دیجیتال 
و فناوری اطلاعات سازمان برنامه و بودجه 
از  برخی  اندازی  راه  برای  گزاف  هزینه های 
سامانه ها مانند سامانه نان با حدود ۲۵ همت 
کرده و معتقد است آنچه  را بی حاصل اعلام 
کارشناسی شده نیست.  که صورت می گیرد 
این  اقتصادی  کارشناسان؛ فعالان  گفته  به 
سامانه های  با  مجازی  سیستم ها  در  روزها 
 ، ، یاور مختلفی روبه رو هستند؛ سامانه دادور
نیما، بهین یاب، هوشمند بازرگانی، سخا، ثنا 
و... آن قدر عدیده و زیاد شده است که دیگر هر 
فعال اقتصادی خود می تواند دفتر پیشخوان 
در شرکت خود تأسیس نماید. به راستی آیا وجود 
این همه سامانه هوشمند در دنیای مجازی لازم 
است، به طوری که هر دستگاه اجرای برای خود 
سامانه مستقلی دارد، حضور ارباب رجوع در 
دستگاه ها برآیندی جز خدمات ندارد اما شرایط 
در حال حاضر تبدیل به مناظره ای بین کارکنان 

و مشتری شده است. 
   پارادوکس هزینه و کارآمدی

به گزارش »آرمان ملی«، همزمان با توسعه 
الکترونیکی و استفاده از تکنولوژی های نوین 
درحوزه های مختلف، ایجاد سامانه های متعدد 
به منظور تسهیل و تسریع و همچنین شفاف 
گون در  گونا سازی عملکردها در بخش های 
سراسر جهان شکل گرفت که ایران نیز سعی کرد 
تا از این قافله بازنماند، اما در این راستا بسیاری 
با وجود  از این سامانه ها به دلایل مختلف 
هزینه های بسیار صورت گرفته شده عملاً کارآیی 
ندارند. به عنوان مثال سامانه ثبت سفارش و ارز 
نیمایی یکی از مهم ترین سامانه های ایجاد شده 
برای کنترل تخصیص ارز و ثبت سفارش و ارز 
نیمایی است. این سامانه قرار بود تخصیص ارز 
به واردکنندگان کالاها را شفاف و عادلانه کند، اما 
مشکلات متعددی از انواع پیچیدگی مراحل ثبت 
کارآمدی در تخصیص ارز و بروکراسی  سفارش، نا
از واردکنندگان  تا بسیاری  شدید باعث شد 
نتوانند به موقع نیازهای ارزی خود را انجام دهند 
و به این ترتیب این سامانه به جای کارآمدی، 
تبدیل به مانعی برای تجارت شده است. این 
درحالی است که هزینه بسیاری برای راه اندازی 
این سامانه برای راه اندازی و نگهداری آن صرف 
کارآمدی،  شده، اما به دلیل مشکلات متعدد و نا
منجر به کاهش سرعت تجارت و تولید می شود. 
سلامت  سامانه  الکترونیک  سلامت  سامانه 

الکترونیک نیز یکی دیگر از سامانه هایی است 
که با هدف کاهش بروکراسی در حوزه بهداشت 
و درمان و همچنین دسترسی به سوابق پزشکی 
و تسهیل و تسریع در این زمینه طراحی شده 
است، این سامانه قرار بود در مدیریت نسخه های 
و  کاغذبازی  هزینه های  کاهش  الکترونیکی، 
ارائه  درمانی  خدمات  به  سریع تر  دسترسی 
شود. با این حال، مشکلات متعددی از جمله؛ 
غیرهمخوانی داده ها، به روزرسانی نادرست، و 
دسترسی محدود به سامانه باعث شد که این 
طرح با هزینه های گزاف نمی تواند اثربخشی لازم 
را داشته باشد و تعداد زیادی از پزشکان با چندین 
بار استفاده از این سامانه به شدت کلافه و ناامید 
شده اند و به این ترتیب رویکرد درمانی تحت تأثیر 
کارآمدی و اشتباهات سامانه قرار گرفته است.  نا
سامانه جامع انبارها و تجارت داخلی یا سامانه 
جامع تجارت به عنوان یکی از پروژه های ملی 
جهت ثبت اطلاعات، ساماندهی و نظارت بر 
جایگاه های حفظ و نگهداری کالا طراحی شده 
است، اما متأسفانه به دلیل پیچیدگی های 
فرآیندهای اداری، کندی در ثبت اطلاعات و 
مشکلات زیرساختی، این سامانه به جای کاهش 
موانع و افزایش شفافیت، به مانعی برای راه اندازی 
سریع و کارآمدی اقدامات لازم برای کالاها تبدیل 
می شود، این در حالی است بر اساس برخی 
گزارش ها، تا بیش از چندین میلیارد تومان برای 
توسعه و نگهداری آن هزینه ها انجام می شود، 
اما بیشتر کسب وکارها به دلایل فنی و اداری، 
استفاده از آن را بسیار دشوار می دانند. سامانه 
مالیاتی کشور نیز از جمله سامانه هایی است که 
با هدف شفاف سازی روش های مالی طراحی 
شده است، این سامانه قرار بود اطلاعات مالی 
را به صورت خودکار ثبت و فرآیندهای دریافت و 
پرداخت مالیات را آسان کند. اما آن هم به دلایلی 
از جمله عدم تطابق داده ها، خطاهای سیستمی 
و کندی  در اجرای این سامانه، به جای تسهیل 
امور مالیاتی، مشکلاتی برای مودیان و کارکنان 
ادارات مالیاتی ایجاد شده است و به این ترتیب، 
این سیستم هم کارایی لازم را برای انجام هدف 

مدنظر ندارد. 
   بازنگری در سامانه ها 

تحلیلگران مشکلات ساختاری و ضعف در 

طراحی را از اصلی ترین چالش ها این سامانه ها 
ذکر می کنند که باعث شده تا بسیاری از این 
سامانه ها بدون بررسی های کافی و تحلیل های 
دقیق از نیازها و مشکلات راه اندازی شوند. از این 
رو به نظر می رسد؛ باید راه اندازی سامانه های 
اقتصادی و اداری بر اساس نیازهای کاربران 
واقعی، کسب وکارها و سازمان ها انجام شود. 
از  باید  نیازها  این  است،  ضروری  بنابراین 
طریق مطالعات دقیق و مشاوره با متخصصان 
در  که  چرا شوند،  احصا  مختلف  حوزه های 
کارآمد صرفاً به  بسیاری از موارد، یک سامانه نا
دلیل عدم هماهنگی بین طراحی و نیازهای 
کاربران واقعی ایجاد شده است که نیاز به بازنگری 

در روند اجرای آن دارد. 
   یکپارچه سازی و کاهش تداخلات

کارآمد،  یکی از مشکلات رایج در سامانه های نا
تداخل عملکرد آنها با سایر سیستم هاست. این 
تداخل ها نه تنها بهره وری را کاهش می دهد، 
بلکه باعث ایجاد مشکلات فنی و سردرگمی 
کاربران می شود. بنابراین، ایجاد یک سیستم 
یکپارچه و هماهنگی که از تداخلات سامانه ها 
جلوگیری می کند و اطلاعات به صورت خودکار 
و هماهنگ در می آید که کارشناسان از آن به 
عنوان یکی از راهکارهای اساسی در این خصوص 
یاد می کنند، به عنوان مثال، سامانه های ثبت 
سفارش، انبارداری و مالیات باید به گونه ای 
طراحی شوند که به صورت یکپارچه عمل کنند. 
کارآمدی سامانه ها،  اما یکی از عوامل مهم در نا
مناسب  فنی  پشتیبانی  و  متخصص  نیروی 
است. پشتیبانی فنی ضعیف به بروز خطاهای 
مکر و تأخیر در رفع مشکلات می شود. ایجاد 
تیم های پشتیبانی فنی مجرب و آموزش نیروی 
انسانی با تخصص بالا می تواند به افزایش کارآیی 
سامانه ها کمک کند. از این رو به نظر می رسد، 
دوره های آموزشی برای کاربران این سامانه ها 
و  کاربران  خطاهای  کاهش  باعث  می تواند 
بهبود تجربه ها شود. صاحب نظران بر این باور 
هستند؛ فناوری های روز دنیا در حوزه نرم افزار 
و سیستم های اطلاعاتی می توانند به کاهش 
هزینه ها و افزایش کارآیی سامانه ها کمک کنند. 
به روزرسانی های مداوم و استفاده از فناوری های 
نوین، از بروز اشکالات فنی جلوگیری می کند 

و می توان از داده ها و اطلاعات ارائه شده بهتر 
استفاده کرد. استفاده از فضای ابری، هوش 
مصنوعی و تحلیل داده ها نیز می تواند به انجام 

امور کمک کند. 
   استفاده از تجارت بین المللی 

یک  وجود  معتقدند؛  صاحب نظران 
سازوکار نظارتی و ارزیابی مستمر می تواند به 
شناسایی نقاط ضعف و رفع مشکلات کمک 
کند. سامانه های اقتصادی باید به طور منظم 
ارزیابی شوند تا مشکلات آنها در زمان شناسایی 
و رفع شود. نظارت مستمر توسط نهادهای 
مسئول و ارائه گزارش های دوره های عملکرد 
سامانه ها می تواند به بهبود وضعیت کمک کرده 
و شفافیت ایجاد کند، اما به عقیده کارشناسان 
کارآمدی  یکی از مواردی که موجب بروز فساد و نا
سامانه ها می شود، عدم شفافیت و دسترسی 
شفافیت  ایجاد  است.  اطلاعات  به  محدود 
و دسترسی آزاد به اطلاعات در سامانه های 
اقتصادی و اداری می تواند برای ایجاد اعتماد 
عمومی به کاهش فساد و افزایش کارایی کمک 
کند. همچنین، شفافیت در تخصیص منابع و 
نظارت بر عملکرد سامانه ها از سوی رسانه ها و 
جامعه مدنی می تواند به عنوان عامل بازدارنده 
باشد. با وجود تمام مشکلات بر اساس آنچه 
که در الگوهای موفق جهانی می توان مشاهده 
و به آن اتکاء کرد، می توان به این نکته اشاره 
گر سامانه های اقتصادی به درستی  که ا کرد 
طراحی و مدیریت شوند، می توانند ابزارهای 
توسعه  و  رشد  جهت  در  پیشرفته ای  بسیار 
اقتصادی کشور باشند. با این حال، تجربیات به 
کارآمدی برخی از  دست آمده، ناموفق بودن و نا
سامانه های فناوری را نشان می دهد که توسعه 
فناوری و دیجیتالی در امور اقتصادی تنها زمانی 
امکان پذیراست که با برنامه ریزی دقیق، نظارت 
قوی، و به کارگیری های روزآمد انجام می شود. 
کارآمدی ها نه تنها باعث  در غیراین صورت، نا
اتلاف منابع مالی و انسانی می شود، بلکه اعتماد 
عمومی را تحت تأثیر قرار می دهد و باعث کاهش 
و  فناوری در بخش های دولتی  از  استفاده 
اقتصادی می شود، بنابراین برای گرداندن این 
اعتماد و جلب مشارکت بیشتر کاربران و صاحبان 
شفاف  و  نوین  بازهای  از  باید  کسب وکارها، 
استفاده کرد. از طرفی ایجاد سامانه های موفق و 
کارآمد نیازمند ایجاد زیرساخت ها و فناوری های 
به روز است تا بتوان با ایجاد فرهنگ استفاده 
صحیح از سامانه ها و پویایی میان نهادهای 
دولتی و خصوصی به این سامانه ها به عنوان 
فرصتی عملیاتی در جهت بهبود روند توسعه و 
رشد شاخص های اقتصادی کشور نگریست. 
با چنین اصلاحاتی، سامانه های اقتصادی نه 
تنها می توانند بهره وری و کارایی سازمان ها را 
 ، افزایش دهد، بلکه راه را برای شفافیت بیشتر
کاهش فساد و بهبود فرآیندهای اقتصادی هموار 
می سازد. این اصلاحات در نهایت می تواند به 
رشد پایدار اقتصادی و ایجاد رفاه بیشتر برای 

جامعه منجر شود. 

»آرمان ملی« کارآمدی سامانه های مختلف را بررسی می کند

سامانههاییکهساماننمییابند
   بروکراسی دیجیتال مانعی در مسیر توسعه

رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار ضمن 
اشاره به اینکه وظیفه سازمان بورس این است 
از سرمایه گذاران خرد حمایت بیشتری  که 
کند،  دفاع  آنها  حقوق  از  و  آورده  عمل  به 
وظیفه دیگر سازمان را ایجاد توازن میان همه 
بازیگران اقتصادی دانست و گفت: با وجود این 
حمایت ها می توانیم شاهد چشم انداز مطلوبی 

در این بازار باشیم.
حجت اله صیدی - رئیس سازمان بورس و 
اوراق بهادار - در نشست تخصصی بررسی رابطه 
اصلاحات اقتصادی و  رونق بورس در حاشیه 
نمایشگاه بانک، بورس، بیمه و خصوصی سازی 
گفت: مباحث مطرح شده از سوی صاحبنظران 
اقتصادی صحبت های عمیق و دقیقی است، 
اما موضوع جدیدی نیست و در دهه های 
نیازمند  امروز ما  تکرار شده است.  گذشته 
مباحث جدید و راهگشا هستیم. وی اضافه 
کرد: در موضوع اصلاحات اقتصادی مجموع 
حکمرانی در کشور به این مبحث اعتقاد داشته، 
اما هر زمانی که عزم این کار وجود داشت با موانع 
و مشکلاتی روبه رو شده است و این مسائل 
که بی شک باید حل شود.  مشکلاتی است 
رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار با بیان 
اینکه امروز باید اصلاحات به صورت تدریجی 
که هر زمانی ما تلاش کردیم با شتاب  باشد، چرا
به اصلاحات بپردازیم به مشکل خوردیم، اظهار 
گر بخواهیم یک  کرد: واقعیت این است که ا
بازه چهار یا پنج ساله را برای اصلاحات در نظر 
بگیریم تا این برنامه شروع شود و به نتیجه برسد 
باید دست روی دست بگذاریم، اما همه ارکان 
کشور باید وظیفه خود را انجام دهند تا ببینیم 

کدام راهکارها بهتر است.
گر بخواهیم بدانیم رونق  صیدی ادامه داد: ا
بازار بورس و سرمایه چگونه باید باشد ابتدا باید 
به مفهوم دقیقی از رونق در بازار سهام برسیم. 
رونق یعنی چشم انداز قابل قبولی از معاملات 
بازار به شکل  وجود داشته و نقدشوندگی 
مطلوبی باشد. بدون بازه مطلوب و مورد انتظار 
حجم معاملات در بازار بالا نمی رود و در این 

شرایط نقدشوندگی نیز ارتقا نمی یابد که این 
به معنای این است چشم انداز اقتصادی در 
وضعیت مناسبی نخواهد بود.رئیس سازمان 
بورس و اوراق بهادار در ادامه گفت: مشکل ما 
زمانی آغاز می شود که نگاه به آینده بازار سرمایه 
ناامیدانه باشد و سرمایه گذاران از بازار سهام 
ج شوند که در نهایت بازده مورد انتظار  خار
رقم نمی خورد و چشم انداز آینده و عملکرد 

شرکت ها نامطلوب می شود.
وی ادامه داد: در مورد بازار سرمایه امروز 
غ و تخم مرغی بین روندهای  یک رابطه مر
اقتصادی )پویای اقتصادی( و بازار سرمایه 
شکل گرفته و این واقعیت که گفته می شود بازار 
سهام دماسنج اقتصاد است درست است؛ اما 
این نیست که فقط دماسنج اقتصادی کشور 
باشد چرا که بازار سهام یک بازار بسیار اثرگذار 
در اقتصاد است. صیدی در ادامه صحبت های 
خود اظهار کرد: در این رابطه وظیفه و هدف 
تشکیل  در  تسهیل  بورس  سازمان  اصلی 
سرمایه است و برای تحقق این موضوع ابتدا 
باید از افزایش کارایی بازار شروع کرد تا حقوق 
سرمایه گذاران حفظ و در نهایت مسیر تشکیل 
سرمایه میسر شود. بازار سرمایه مانند هر بازار 
گر وضعیت  دیگری ذینفعان متعددی دارد که ا
این بازار مطلوب باشد همه ذینفعان باید منتفع 
شوند. وی ادامه داد:  سازمان بورس و اوراق 
بهادار باید شرایط را برای مدیریت بازار به نفع 
تمامی ارکان و ذینعفان بازار سرمایه فراهم کند 
و همچنین باید میان ارکان به عنوان تنظیم گر 
گفت:  در  کند. صیدی  و نهاد نظارتی عمل 
نظام حکمرانی اقتصادی مسائل مختلفی از 
جمله رویکردها و سیاست های اقتصادی، 
قوانین و ضوابط، تولید ناخالص داخلی، رشد 
اقتصادی، بودجه، نرخ تورم، نرخ سود بانکی 
خ ارز وجود دارد. در برنامه هفتم توسعه  و نر

بازار سرمایه هم از نقش آفرینان اقتصادی و 
هم از نهادهای اثرپذیر است. رئیس سازمان 
خ  بورس و اوراق بهادار تصریح کرد: امروز نر
سود بانکی و بهره یکی از پیچیده ترین متغیرها 
خ بهره به  در اقتصاد است. به عقیده من نر
خ  گر چه نر مرور زمان خود را تعدیل می کند؛ ا
بهره در همه جای دنیا از سوی سیاست گذار 
پولی اعمال می شود اما به مرور زمان خود را 
تعدیل می کند. همچنین نرخ ارز و درآمدهای 
ارزی و دسترسی پذیری به ارز یکی دیگر از 
مباحث مهم و اثرگذار در بازار سرمایه است. وی 
بیان کرد: ماموریت سازمان بورس این است 
که نقش خود را به عنوان یک کنشگر در بازار 
سرمایه در مدیریت و کنترل متغیرهایی که در 
بالا اشاره شد اعمال می کند. صیدی در ادامه 
صحبت های خود اظهار کرد: امروز بنگاه های 
اقتصادی هستند که تولید ناخالص داخلی را 
رقم می زنند و سازمان بورس موظف است با 
بنگاه های اقتصادی در تعامل باشد و وقتی 
که بین سیاست گذار با بنگاه های اقتصادی 
چالش هایی ایجاد می شود وظیفه سازمان 
بورس است که در حوزه های مختلف این تعامل 
که سازمان بورس به عنوان  را ایجاد کند، چرا
نهاد تنظیم گر و ناظر در بازار سرمایه موظف به 
همراهی و حمایت از بنگاه های اقتصادی است. 
وی ادامه داد: برای مثال مساله ناترازی انرژی 
موضوعی بسیار اثرگذار در بنگاه های اقتصادی 
است و ما در تلاش هستیم که با رایزنی میان 
ارکان مختلف دولت با بنگاه های اقتصادی 
شرایط مطلوبی را ایجاد کنیم تا در نهایت بین 
رضایت جامعه و منافع بنگاه ها یک توازن 
ایجاد شود. رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار 
همچنین در رابطه با موضوع تامین سرمایه در 
لایحه بودجه و مصارف بودجه ای اظهار کرد: در 
لایحه بودجه مصارف بودجه ای بسیار انقباضی 

بسته شده است. امروز این مسائل باعث شده 
تدوینگر بودجه به دنبال محلی برای تامین 
مالی باشد. در این راستا اقداماتی از طریق 
معافیت های مالیاتی برای بنگاه های فعال 
اقتصادی و همچنین مفاد قانون تامین مالی 
تولید و زیرساخت ها اقدام کند. صیدی تصریح 
کمیت شرکتی یکی  کرد: همچنین موضوع حا
دیگر از مباحث مهم است که سازمان بورس 
برنامه های مهمی برای اصلاح آن دارد. برای 
مثال یک هلدینگ بزرگ اقتصادی در کشور 
طی سه سال گذشته هفت مدیرعامل عوض 
کمیت شرکتی  کرد که این یعنی در بخش حا

نیازمند کار یا اصلاحات هستیم.
وی ادامه داد: امروز نزدیک به ۱۱۴۰ نهاد 
مالی فعال در کشور وجود دارد و وظیفه اصلی 
ما این است که این نهادها را با ابزارهای تامین 
مالی کمک کرده تا در نهایت به بزرگ شدن 
بازار منتج شود.  صیدی در بخش دیگری از 
گفته های خود خاطرنشان کرد: سرمایه گذاران 
خرد برای بازار سرمایه بسیار مهم هستند، 
اما متاسفانه قدرت نهادهای مالی را ندارند، 
بنابراین وظیفه سازمان بورس این است که از 
این بخش حمایت بیشتری به عمل آورده و 
از حقوق آنها دفاع کند. رئیس سازمان بورس 
که  و اوراق بهادار گفت: تلاش ما این است 
نقدشوندگی بازار بیشتر شود. در جلساتی که 
کید شد که ما باید با  با بانک مرکزی داشتیم تا
گر هر کدام  که ا یکدیگر هماهنگ باشیم، چرا
از ما بخواهیم راه خود را به پیش ببریم اقتصاد 
کشور لطمه می بیند. ما تا می توانیم باید از 
مداخله در بازارها جلوگیری کنیم و به سمت 
تنوع بخشی به ابزارهای بازار و تامین مالی بیشتر 
حرکت کنیم تا در نهایت نااطمینانی در بازارهای 
کرد: امروز  کاهش یابد. صیدی اظهار  مالی 
مساله اصلی کشور رشد اقتصادی است مسائلی 
مانند تورم، رکود، نرخ بهره و موارد دیگر بدون 
تحقق رشد اقتصادی درمان نمی شود با این 
حال رشد اقتصادی بی شک بدون نقش آفرینی 

بازار سرمایه مشکل آفرین است.

رئیس سازمان بورس:

ازسرمایهگذارانخردحمایتمیکنیم


